



At Home With Sir John A. Macdonald

This year marks the 200th anniversary of Sir John A. Macdonald's birth, and celebrations are springing up across the country as Canadians pay tribute to the memorable achievements of the country's first Prime Minister. In honour of this momentous occasion,

Héritage magazine is taking a look at some of the splendid places where Sir John A. (as he is fondly known) chose to hang his hat. For most of his first 50 years, he resided in Kingston, Ontario; that is where he grew up, practiced law and served as a local alderman. From the time of Confederation in 1867 to the end of his days, Ottawa was home, and it was from there that he travelled to Rivière-du-Loup, Quebec, and his beloved summer retreat, Les Rochers.

Bienvenue chez John A. Macdonald

Sir John A. Macdonald aurait 200 ans cette année, et des célébrations se multiplient partout au pays permettant au public de rendre hommage aux grandes réalisations du premier des premiers ministres du Canada. Pour souligner cette occasion mémorable, le magazine *Héritage* visite certains des lieux splendides où « sir John A. » (comme d'aucuns l'appellent affectueusement) a élu domicile. Jusqu'à l'âge de 50 ans, il a surtout habité à Kingston (Ontario). Il y a grandi, il y a exercé le droit et il y a été conseiller municipal. Après la Confédération en 1867 et jusqu'à la fin de ses jours, il était installé à Ottawa. C'est de là qu'il se rendait l'été à Rivière-du-Loup (Québec), pour rejoindre son précieux lieu de retraite Les Rochers.

Villa Bellevue, Kingston (Ontario)

Construite au début des années 1840, la Villa Bellevue occupait une place de choix : sur un terrain boisé de 9 acres de la rue Centre, dans un secteur huppé appelé « Western Liberties », environ un mille à l'ouest de Kingston. La maison en stucco de style italien se démarquait à Kingston (où les demeures géorgiennes de pierre prédominaient). On la surnommait « Pekoe Pagoda ».



Photo: Andrew Waldron

Bellevue House National Historic Site, 35 Centre Street, Kingston, Ontario

Lieu historique national de la Villa-Bellevue, 35, rue Centre, Kingston (Ontario)

Bellevue House, Kingston, Ontario

Built in the early 1840s, Bellevue House had pride of place on a well-treed 9-acre lot in a desirable area called Western Liberties about a mile west of Kingston. The Italianate style of the stucco house was unusual in Kingston (where stone Georgian architecture predominated) and the nickname Pekoe Pagoda soon caught on. With a busy life as a lawyer and member of the legislature of the United Province of Canada, Sir John A. was attracted to Bellevue House for its peaceful setting and beautiful views of Lake Ontario. It was an environment he also hoped

Vivant une vie bien remplie, cumulant les fonctions d'avocat et de député à l'Assemblée législative du Canada-Uni, John A. Macdonald a été séduit par la quiétude de l'endroit et ses vues imprenables sur le lac Ontario. Il espérait du reste que cet environnement serait bénéfique à son épouse Isabella, à la santé précaire. Aujourd'hui lieu historique national désigné exploité par Parcs Canada, la Villa Bellevue et ses expositions commémorent la vie de sir John A. Macdonald et sa carrière d'éminent avocat à Kingston. Les visiteurs peuvent à loisir explorer la maison restaurée, son jardin et son vaste terrain.

would benefit his wife Isabella's precarious health. Now a designated national historic site operated by Parks Canada, Bellevue House and its exhibits commemorate Sir John A. Macdonald's life and career as a prominent Kingston lawyer. Visitors are welcome to explore the restored house, its sunken garden and ample grounds.

Earncliffe, Ottawa, Ontario

Set high on a cliff overlooking the mighty Ottawa River with a view to Parliament Hill, Earncliffe was home to Canada's first Prime Minister for many years. The charming Gothic Revival stone manor (1855-57) was briefly rented by Sir John A. in 1870-71, then again in 1882 until he purchased it the following year. Here he lived with his second wife, Agnes, and their daughter Mary, right up to his death in 1891. The house was later leased to a succession of British High Commissioners and eventually sold in 1930

to the British government, who has been a committed steward of this national historic site. Earncliffe now welcomes visitors for many occasions. During last year's Doors Open Ottawa (a free event that opens buildings of architectural and historical significance to the public) some 1,800 visitors toured the home in only six hours—a measure of just how significant the property is to Canadians.



Earncliffe National Historic Site, 140 Sussex Drive, Ottawa, Ontario

Lieu historique national Earncliffe, 140, promenade Sussex, Ottawa (Ontario)

Photo : SimonP/Wikimedia Commons

Earncliffe, Ottawa (Ontario)

Situé au sommet d'une falaise surplombant la majestueuse rivière des Outaouais, avec vue sur la colline du Parlement, Earncliffe a été pendant des années le domicile du premier premier ministre du Canada. John A. Macdonald a d'abord loué brièvement, deux fois, le charmant manoir néogothique de pierre (construit entre 1855 et 1857) : en 1870-1871, puis en 1882. L'année suivante, il l'a acheté. Il y a vécu avec sa seconde épouse, Agnes, et leur fille Mary, jusqu'à sa mort en 1891. Earncliffe a ensuite été loué à une succession de hauts-commissaires britanniques jusqu'à ce que, en 1930, il soit vendu au gouvernement britannique. Celui-ci a soigneusement préservé ce lieu historique national. Earncliffe accueille souvent le public. L'année passée, dans le cadre de Portes ouvertes Ottawa (quand des édifices d'importance architecturale ou historique deviennent accessibles gratuitement au public), quelque 1800 personnes ont visité Earncliffe en six heures. Voilà qui témoigne de tout l'intérêt que lui portent les Canadiens.

Bureau de sir John A. Macdonald, édifice de l'Est, colline du Parlement

Cette pièce magnifiquement restaurée a été le bureau de John A. Macdonald de 1866 à 1873, puis de nouveau entre 1878 et 1883. Le local, bien situé et richement décoré, était assurément un bureau moderne digne d'un haut dirigeant en 1872. On y trouve de grands luminaires au gaz, un foyer au charbon surmonté d'un manteau en marbre bleu-gris d'Arnrior servant d'appoint au chauffage de l'immeuble, et un dispositif innovateur pendant au-dessus du bureau qui permettait d'appeler le greffier. Plusieurs éléments d'ameublement appartenaient à John A. Macdonald; d'autres font partie du mobilier d'origine de l'édifice de l'Est. Des visites guidées sont organisées tout l'été.



The office of Sir John A. Macdonald, East Block, Parliament Buildings, Ottawa, Ontario

Le bureau de Sir John A. Macdonald, l'édifice de l'Est, Colline du Parlement, Ottawa (Ontario)

Photo: PWGSC / TPSGC

Office of Sir John A. Macdonald, East Block, Parliament Buildings

This beautifully restored room was Sir John A. Macdonald's office from 1866-73 and again from 1878-83. The richly decorated corner room would have been quite the modern executive chamber in 1872, boasting large gas lighting fixtures, a coal fireplace with blue-grey Arnprior marble mantel to supplement the building's heating system, and a new-fangled call buzzer hanging over the desk to summon the clerk next door. Several of the furnishings belonged to Sir John A. Macdonald or are original to the East Block. Guided tours run throughout the summer.

“Les Rochers,” Rivière-du-Loup, Quebec

Every summer from 1872 to 1890, the Macdonald family and entourage set off for Rivière-du-Loup and their beloved Les Rochers overlooking the St. Lawrence River. Sir John A. rented this restful summer retreat for 9 years before buying it in 1882, when he added an entire wing and magnificent covered gallery, doubling the size of the house. Still in evidence today are the

“Les Rochers,” Rivière-du-Loup (Québec)

Chaque été, de 1872 à 1890, la famille Macdonald et son entourage se rendaient à Rivière-du-Loup pour séjourner dans la propriété dite « Les Rochers » dominant le fleuve Saint-Laurent. John A. Macdonald a loué cette résidence secondaire accueillante pendant neuf ans avant de l'acheter, en 1882. Il a alors ajouté une annexe et une magnifique galerie couverte, doublant la superficie de la maison. On y voit encore aujourd'hui les aménagements qui permettaient à sa fille handicapée Mary de franchir les portes dans son fauteuil roulant. Deux éminentes familles montréalaises ont été propriétaires de la maison après qu'Agnes Macdonald l'a vendue en 1895; elles n'y ont effectué aucune rénovation ou transformation notable. En 1981, l'organisme sans but lucratif Héritage canadien du Québec en a fait l'acquisition. Le groupe possède et gère 20 propriétés patrimoniales dans la province. Aujourd'hui, il exploite Les Rochers comme gîte touristique saisonnier. La maison reste largement telle qu'elle était à l'époque de John A. Macdonald. Elle a été officiellement désignée lieu historique national l'année passée. Des activités célébrant le 200^e anniversaire de John A. Macdonald y sont prévues en juillet.



Photo: Gîte Les Rochers

alterations to doorways that allowed his disabled daughter Mary to pass in her wheelchair. Only two other prominent Montreal families owned the house after Agnes Macdonald sold it in 1895, and it had never been significantly renovated or altered during that time. In 1981 The Canadian Heritage of Quebec (CHQ), a not-for-profit organization that owns and operates 20 heritage properties in the province, acquired the property. Today, CHQ runs Les Rochers as a seasonal bed-and-breakfast that remains largely unchanged since Macdonald's time there. Late last year the property was formally designated a national historic site, and activities commemorating Sir John A.'s 200th anniversary are planned for this July.

Le Gîte Les Rochers, 336 Fraser Street, Rivière-du-Loup, Quebec

Le Gîte Les Rochers, 336, rue Fraser, Rivière-du-Loup, (Québec)